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 الأطروحت: هلخص

حخضًٍ الأطشٔحت عهى دساصت يفصهت، حخعهك باَفعالاث ٔصظ يادي يضخًش؛ يٍ 

صت انخفاضهٍت، ٔيٍ ٔجٓت انُظش انخمهٍذٌت، فًٍا ٌخعهك بالاَفعالاث ٔجٓت َظش انُٓذ

انلاغشاَجٍت، غٍشانخطٍت، ٔالإَفعالاث انلاغشاَجٍت انخطٍت، ًْٔ حخأنف يٍ صبعت 

 فصٕل:

انفصم الأٔل: ْٕٔ عباسة عٍ يمذيت فً انُٓذصت انخفاضهٍت. ٔححخٕي ْزِ انًمذيت 

حضاب انخُضٕسي انخفاضهً.انفصم عهى كم يا ٌهزو بالً فصٕل الأطشٔحت، يٍ ان

انثاًَ حًج فٍّ يُالشت الاَفعالاث انلاغشاَجٍت غٍش انخطٍت ٔانخطٍت فً َظاو إحذاثً 

يُحًُ كٍفً. ٔاَطلالاً يٍ يعٍاس الإلهٍذٌت، بأٌ حُضٕس انفخم لأجم انفضاء الإلهٍذي 

ى ثلاثً انبعذ، ٌطابك انصمش، بانًعٍٍٍُ انلاغشاَجً ٔالأٔنشي، حى انحصٕل عه

يعادلاث الاصخًشاس بالاَفعالاث انخطٍت، انلاغشاَجٍت نهٕصظ انًادي انًضخًش. أيا 

انفصم انثانث فمذ حى فٍّ اصخُخاج يعادلاث حٕافك الاَفعالاث لأجم َظاو إحذاثٍاث 

يُحًُ، يخعايذ، كٍفً. يٍ ثى حى أخز انحالاث انخاصت؛ انُظايٍٍ: الأصطٕاًَ 

كشٔي ٔانكشٔي انًُظى، ٔانُظاو انذٌكاسحً.    أيا ٔالأصطٕاًَ انًُظى ، انُظايٍٍ: ان

انفصم انشابع، فمذ حًج فٍّ يُالشت انعلالاث انُٓذصٍت فً َظاو إحذاثً يُحًُ كٍفً، 

يخعايذ، يٍ ثى حى انخطشق إنى أَظًت إحذاثٍت يُحٍُت، يخعايذة شٍٓشة.       كًا ٌحٕي 

نخطٍت، بانطشٌمت انخمهٍذٌت، انفصم انخايش يعادلاث حٕافك الاَفعالاث انلاغشاَجٍت ا

بطشٌمت صٍزاس ٔبطشٌمت ٍُْبٕكٍم، رنك فً الإحذاثٍاث انذٌكاسحٍت. كًا ٌحخٕي ْزا 

انفصم عهى شئ جذٌذ، ٌخًثم بخعًٍى طشٌمت ٍُْبٕكٍم، انخمهٍذٌت، إنى َظاو احذاثٍاث ، 

يُحخً كٍفً.انفصم انضادس ٌذسس يعادلاث حٕافك الاَفعالاث انًخُاظشة يحٕسٌاً. 

ا انفصم انضابع ٔالأخٍش، فٕٓ ٌذسس لايخغٍشاث حانت الاَفعالاث، ٔانًعُى أي

انُٓذصً نٓا، يٍ ٔجٓت َظش انخُضٕساث. ٔيٍ ثى َٕلشج حانت الإحذاثٍاث انًُحٍُت 

 انًخعايذة. ٔبعذْا حى انخطشق إنى إحذاثٍاث يُحٍُت يخعايذة، شٍٓشة.    

 



 

The Summary of dissertation 

This dissertation contains an extended studying of continiuum 

strains from the view of differential geometry and by mains of 

classical way for the nonlinear and linear Lagrange strains. The 

dissertation has seven parts.                                             

  The first part is an introduction to differential geometry, which 

contains all things from tensor calculus, needed for further 

parts of the dissertation. In the second part, firstly, we 

discussed the nonlinear and linear Lagrange strains in arbitrary 

curvilinear coordinate system. Next, starting from the 

euclodesian criteriom, that Rimman-Cristofel tensor for three 

dimensional euclodesian space, must vanish in the Lagrange 

and Euler senses, we derive the compatibility equations for the 

Linear   Lagrange strains of the continuum. In the third part, 

firstly, we discuss the above mensioned compatibility equations 

when the curvilinear coordinate system is orthogonal. Then, we 

consider special cases; the cylindrical and spherical coordinate 

systems, the physical, cylindrical and spherical coordinate 



systems, and the Cartesian coordinate system. In the fourth 

part ,firstly, we discuss the geometric relations for the linear 

Lagrange strain tensor, in arbitrary orthogonal curvilinear 

coordinate system. Next, we consider special, famous 

orthogonal curvilinear coordinate systems. The fifth part, 

includes the traditional Cesar and Heinbockel ways of deriving 

the compatibility strain equations, concerning the Cartesian 

components of the linear Lagrange strain tensor. The new 

results in this part consist in generalizing the Heinbockel 

traditional way from the Cartesian coordinate system to 

arbitrary curvilinear coordinate system. In the sixth part, we 

discuss the compatibility strain equations for the axisymmetric 

state of the strains. Finally, in the seventh part, firstly, we 

discuss the invariants of the strain state, and the geometrical 

sense of the nonlinear and linear Lagrange strain tensor 

components in arbitrary curvilinear coordinate system. Next, we 

discuss the case when the curvilinear coordinate system is 

orthogonal. Then, we discuss special, famous orthogonal 

curvilinear coordinate systems.                                           


